
IN DIE HOOGGEEEGSHOr VAN SUIP-AFRIKA

'* (TRAKSVAALSE PRQVINSIALE AFDELING)

DELMAS

1986-O6-1D

SAAKNOMMER: CC 482/55

DIE STAAT t e e n : PATRICK MABTTYA BALEKA EK 2 1

ANDER

VOOR: SY EDELE REGTER VAK DIJKHORST EN

ASSESSORE; MNR. V.F. KROGEL

PROF. V.A. JOUBERT

KANEKS DIE STAAT; ADV. P.B. JACOBS

NAMENS DIE VERDEDIGING:

RECEIVED

- 17
a *SSOCHTES_

TOLK:

ADVr

ADV.

ADV.

ADVt

ADVr

ADV.
ADV.

NNBt

P

V

A

G

E

Z
6

B

. FICK

. EANEKON

. CHASKALSON

. BIZOS

. TIP

.M. TACOOB

.J. MARCUS

.S.N. SKOSANA

ELAGTE: (SIEN AKTE VAN BESKULDIGING)

PLEIT: AL DIE BESKULDIGDES; OKSKULDIG

KOKTRAKTEURS: XUBBE OPNAMES

VOLUME 105



K53O.OO - 5 200 - L3TSQENY0

COPBT RSSUK3S OH 10 JTOB 1986,

MR BIZOS : My Lord, I would just like to place on record that

Mr Vilakazi, accused no. 10, Is not In court* He has gone to

hospital* There is a letter on 5 June that an appointment

has been made for Father Moselane, accused no. 3, to be in

Johannesburg at 14h00 for an eye specialist. So, if Tour

Lordship would grand him leave to leave after the short

adjournment this morning.

COURT : Tea, certainly.

SALAKIHA LBTSOBffTO. still under oath (Through interpreter)(10)

CROSS-EZAMIHATIOH BY MR BIZOS (continued) : The shebeen that

your husband came from when he made a report to you about a

conversation. Is that a shebeen affectionately known as the

Maldoppie? — Tes, that is the one.

Did he come back sober or not? — He had consumed some

liquor.

Vas he sober or was he under the influence of liquor

when he came home? — He was not very drunk.

Bat drunk? — He had something to drink, yes.

As far as your own evidence before His Lordship is (20)

concerned, you were asked right at the beginning whether TSO

had held meetings in Tumahole during 1984 and the answer

was yes? — Tes.

And later on when you were asked about the Tumahole

Students Organisation, you said you knew nothing about It? —

Ho, X do not knov about It.

In order to possibly avoid any confusion, His Lordship

himself sskad you bat do you know about TSO. Do you recall

that His Lordship asked you that question? —- Tes, 1 do.

And then you said you did not know anything about ttiat(30)

and you nsrer heard about It? Do you remember that? — Tes,



1330.01 - 5 201 - L£TS0£HY0

I do.

Do you realise that two bits of evidence, the one in the

beginning and the one towards the end, just cannot be reconciled?

— Tee, I as aware of that*

Can you explain this apparent contradiction that here you

are saying that an organisation had meetings which you know

about and you. even went further and said that you were afraid

to go to their meetings for the reason that you gave and then

afterwards say you know nothing about this organisation" —

I knew about the existence of the organisation in Tumahole(lO)

but I did not attend their meetings.

Veil, why did you say you did not know about this organ!-

sation at all then? — (Ho reply)

Any explanation? — No.

What, If anything, do you know about the UD?? — I only

know about that organisation because Lister was wearing a

T-shirt and Barnard was also wearing that.

So, the only thing you know about it, is you saw two

people wearing T-shirts? — Tee.

COTHT : Lister is now Skosana. Is it Baardaan or Barnard. (20)

— Lister Is sfc-fr«r«> and the other one is Barnard.

ird who? — Holokwana.

HH BIZ03 : Can you recall when you saw them wearing UD?

T-ehirts? — That Is the day vhen they visited say residence.

Were they both wearing TOP T-shirts on that day? — Tee.

On this day that your house was visited, for how long, If

any period at all, would you eay that your husband was In the

noose? — I am not in a position to eay for how long was he in the

bouse, because be was going in and oat.

Did be go In and out on more than one occasion? — (30)

Yes, be would eocae 1 A and then again walk out.

\\.:-'*'•'.' ••• / On
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On how many occasions would you Bay that happened? — I

cannot recall on how many occasions he did that.

I would like to place on record the reason why Skoaana

is not available to us, My Lord. We have been informed that

he has been subpoenaed by the State. That is why I am unable

to put a version to this witness.

G D5UR MNR.EAK5E0M : Geen vrae.

G E M VERD2RE VRA2.

HSR. HAUEKOH : U 3delet ek roep Phllippus Johannes Cornelius

Loots. Die getuie gaan getuig oor Atteridgeville/Sauls- (10)

ville.

PHILIPFPS JOHABHBS CORNELIUS LOOTS, v . o . e .

CKDgRTOAGIBG DgTJR MHR. HAB̂ OM : U i s fc kaptein in die Suid-

Afrikaanae Pollsie verbonde aan die Veiligheidetak geatasioneer

te Pretoria? — Dit ia korrek.

Adjudant-offiaiar Du Toit verk onder u bevel sedert 1981?

— Bee, d l t ia d e heeltemal korrek nie . Sedert 1983. £k i s

vel by Veiligheidstak geataaioneer eedert 1981.

Sedert 1983 la u die eenheidahoof van die eenheid waarln

adjtidant-offlsier Da Toit werk? — £k was waarnemend gewees(20)

gednrende 1963* 2k net •enheidahoof geword van die spesifieke

eenheid In 1964.

Sen u v ir beskuldigde nr. 21, Moses Chikane? — Ja, dlt

Is korrek, «k hot hoa persoonlik ontmoet.

Tertel aasebllef vir die Hof vat aanleiding daartoe gegee

h«t dat u htm ontaoet an wanneer a hoa ontmoet net? — Bet

kort agtergrond. Sc net gearriveer by die Veiligheidstak

gadorcnde 1961 vaarna «k vir t jaar ep to ander eenheid gedlen

net as die aan vaar op adjudant-offiaier Du Toit gedien fast

an vaar hy tans nog op dian. Gedurende 1983» vroag 1963 (30)

. . . / ia
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1B ek oorgeplaas na did eenheid vaarop adjudant Du Tolt nou

dien en ek nou saam met hom dien as vaaraemende eenheidshoof.

Die apesifleke eenbsid kom elke oggend by vyse van *n konfe-

renaie bymekaar om Inligting ingewin te bespreek. Aan die

einde van daardie selfde jaar vat ek vaarnemend was, vas daar

% rapport aan my gemaak geveea dat beekuldigde nr. 21 - is

dit kcrrek?

HOP : Laat hom net opstaan, as9eblief. — Dit is hy, Aangestel

Is as organ!seerder van die beveging die United Democratic

Front. Die rapport was ook aangevul gevees deur Inligting (10)

dat beakuldigde nr. 21 hom bemoei op die gebied van die Svart-

ondervys. Vanvee* die felt dat dit aan my bekend vas dat

adjudant Da Tolt beskuldigde nr. 21 langer as enigeen daar

op die s pea if lake eenheid alreede geken het, het ek aan hom

•oorgeatel dat ons *n onderhoud met hlerdie man moet voer ten

opeigte daarvan om hlerdie Inligting tot ons besklkking te

kan evaloeer* Adjudant Du Toit is daar veg nadat ons konfe-

rensle verdaag hetf vergesel van n Swartlld van dleselfde

•anhsld, vie se naam «k nie nou graag sal v U openbaar nie.

Mffi. SaSBLOM : Is daar enlge rede hoekom u die lid se naam (20)

ale v U openbaar nie? — Ja, dit is korrek. Sommsr nou in die

Jengste verlede vas hlerdie lid se huie aangeval net klippe

en In daardie selfde aanval van kllpgooiery vas daar ook "n

petrdlbon na 07 hula gegooi. Oedorende Januarle 1986 vas

daar % handgranaataanral op die selfde lid se hole gevees en

gefturemde Merdie afgelope naveek vas daar fc skletvoorval In

Kaaelodl vaarby Svartaan David Lukhele gedood la. David Lukhele

en hlerdie lid van die Hag het Isle na aan nekaar beveeg •

O B terug te keer tot die opdrag vat u aan «nr. Da Toit

gegee'het. Kan a net b tyd bepaal min of meer vanneer dit (30)

» vatter aaand? — Ons het nooit aanteksninge gehou daarvan

- ... / ale
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ale* Bk hat die refcord gaan naslaan oo te kyk of enigeen van

one tvee aantek9ninge gehou bet . 0ns net nle to aantekening

gehou van hierdie onderhoud met beskuldigde nr. 21 n le . Dit

was in elk geval dl9 einde van die jaar. Ek e a l saver gaan

oiD te ad Oktober 1933.

U bet gese mnr. Du Toit en die Svartlid la daar veg.

Watter tyd van die dag was dit? — Dit was in die voormiddag

gevees.. Ek kan nle v i r u b spesifieke tyd gee n l e . Dit was

vel In die voormiddag gevees.

Gaan aan, a s seb l i e f? Vat bet gebeur? — Later die (10}

voorsiddag het adjudant Du Tolt en bierdie Svartlid met

beekuldigde nr* 21 by die kantoor opgedaag.

In vatter gebou la a kan tore geleS? — Dit i s In d ie

Kompolgebou, Pretoriusstraat , Pretoria. Die kantoar van

adjodant Du Toit vas en la nog steeds aangrenaend aan die"

van ay en word geakei deur *n middeldeur. Juls vanveS d ie

f e i t dat beakuldigde nr. 21 bale bekend vas aan adjudant Du

Toit , het by dan ook inderdaad hlerdie onderhoud net beakul-

d i ^ e xxr. 21 gevoer. Bk vas nie direk betrokke gevees by die

onderhoud n l e f xnaar ek was ve l in die kantoor gevees met (20)

tye - d i t l a die kantoor van adjudant Da Toit en op die oog

of bet d i t to hee l vriendelike oop onderhoud gelyk tuseen die

tvee persone. £k kan my veer nie bier verbind met to tyd n i e ,

aaar ek kan ed d i t vaa ongeveer to unrr a laklen to b l e t j i e

langer dan to unr» het adjodant Da Tolt en beakuldigde nr . 21

na mj kantoor gekoa.

Vat het daar gebeur? — In die teenvoordigheid van beakul-

dlgtfe or . 21, het adjudant Da Toit dan aan my to rapport gemaak

dat Ale onderhoud s e t beskuldlgde or . 21 belindlg i s en In

Merdle rapport aan my het adjudant Da Tolt i n beakuldigde (30)

or . 21 ee teenvoordigheid dan ook v i r «y ges6 dat beafculdigde

. . . / or. 21
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nr. 21 aan horn gee$ het dat hy fc organiseerder la v i r die United

Beaocratic ?ront beweging en dat hy konsentreer op die Swart-

ondervys. Bit vaB nou nie sy presiese voorde n ie , Baar vanwe?

die SwartonderwyBsteleel in ey huidige vona nie as fc vrye en

demokratiese onderwya gesien word nie en dat daar deur middel

van klas en/of skoleboikotte gepoog s a l word om die Regering

te dving om t e kyk na die ondervysstelsel*

Vat was beskuldigde nr. 21 se reaksie daarop? — Hy was

bale ontepanne gevees . Baar was geen emoeie hoegenaajsd waar

t e neem nie en hy net op geen stadium hierdie u i t la t ing , (10)

hierdie rapport Tan adjudant Bu Toit bevraagteken nie*

Adjadant Bu Toit het direk daarna v i r my gevra of ek bom s a l

-rerakoon. Hy was toe v i r fe ruk u i t my kantoor u i t gevees en

ek en beskuldigde nr, 21 net a l leen in die kantoor agtergebly.

Vat het daar gebeur° — Baar het geen verdere onderhoud

pleasgevind n i e . Inteendeel, ek het die praatwerk.gedoen en

boakuldigde nr* 21 het ge lu ie ter .

Vat het a beskuldigde nr. 21 meegedeel? — Ek het v i r horn

gese hy kan nou alen dat sekere in l i g t ing v e l ons ore berelk

het , dat d i t tans onbevestigde in l ig t ing i s en dat sou (20)

hierdie i n l i g t i n g korrek wees, hy verwag hy veer van ons s a l

hoar, sou hy In d ie proses •nigs vet oortree of dan die orde

In gevaar s t e l .

Vat het na die gesprek gebeur? —- Beakuldigde nr. 21 vas

veer deur peraoneel van ons tak teruggeneea na ey hole waar

by afgelaai vas*

Toe beekuldi^e nr. 21 by die kantoor anngnkoti het, vat

vas ev gemoedstoestand en ay voorkons? — Hy vas bale, bale

vriendelik geweea. Ut vas ook die heel eerste keer vat ek

beaknldigde nr. 21 peraoonllk ontaoet bet. (30)

Het tt beekuldigde ax. 21 voor daardie dag se ontmoetlng

. . . / vs l
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v e l gas ten? — Ja9 maar n i e pereoonlik ontmoet M e . Dlt was

gevees deur mlddel van monitoraksie van verskil lende vergade-

rlngs In ons afdel ing.

EOF : Eet u horn ve l gesien voor daardie dag, maar nie ontmoet

nle? — Dit i e korrek.

Wat Be u van die vergaderlngs? Monitoraksies van die

vergsderings waar hy vas of waar hy opgetree het? — Waar hy

by was.

MHH. SAHSKCK : Vat ae vergaderinga was d i t? — Die vergaderlngs

aentreer om herdenkingsdienste eooe one nou veer gaan (10)

ondervind, d ie aogenaamde Sowetodag-herdenkiagsdag, 16 Junie.

I s daar to epesif ieke organisasie vat vergaderings gehou

net by v i e ee vergaderings u hon Deer ges ien het as by ander

organisasies? — Ja» d i t i s heeltemal korrek.

Velke organiaasie vas d i t? — Bit vas die vergaderings

van d i e eertydse Congress of South African Students, COSAS,

8oos va t d i t bekend geetaan hot*

In vatter gebied i s die vergaderings gehou waar a beskul-

digde nr . 21 ges ien het , die COSAS vergaderlngs? — Beide in

Ibmelodi aovel as i n Atter idgevi l l e . As ek Atterldgevil le(20)

se f e lu i t ek Saolsville in. Atteridgeville/3aulsviUe. Dit

Is ©intlik een voongebied.

Vaarom het u of adjodant Da Toit nie aantekeninge gemaak

en gehou van die onderhoiad vat a gevoer het aet beekoldlgde

cr. 21 nie? — Dit vas bloot b onderhood vat ooa set hierdle

aan gevoer het. One vae glad ale van plan gewees on die Ban

aan ondervraging bloot te s t e l a l e . Dit vas inligting vat

tot ons beskikklng gekoa het vat onbevestig vas op daardie

eta&lcm*

Eet n op daardie stadium enige optrede teen beskuldlgde(30)

nr. 21 beoog? — 9ee9 hoegenaaad nle, glad a le .

. . . / KBUI30HDBEVHAOI5G
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gKUISOKDBRVHA&IIftr DSOR MSR. BI203 : Kaptaln I#oots, vanneer

is u vir die heel eerete keer gese* dat u as *n getuie In die

saak mag gebruik vord? — Dit was direk na adjudant Da Toit

getulg het.

Hot adjudant Du Toit vir u gese dat hy getuienis gegee

het? — Inderdaad, Ja.

Het adjudant Bu Toit u vervittlg waaroor hy getuienis

gegee het? — G-edeeltelik vel.

Voor ons verder gaan. J3k vil van u asseblief veet of

u persoonlik op enige ander geleentheid behalwe di^ vat (10)

u sfi in Olrtober 1983 plaasgevind het met beakuldigde nr. 21

gepraat het by Kompol?

HOP : Dit le nou tot op die huidige?

KS5. BIZ05 : Tot op die huidige. — Hee.

En u is heeltemal seker dat beakuldigde nr. 21 nooit in

u geselskap vas by Koffipol by enige ander geleentheid nie° —

Befinitief nie.

Dit volg dat daar nooit enige gesprek tussen u en beskul-

di^ie nr. 21 vae by geen ander geleentheid sie? — Daar vas

wel, i&. (20)

Te Kompol? — Hie te Zoapol nie.

ons praat Tan £oapol. — Yerskoning.

Daar is nooit op enige ander geleentheid enige vriendelike

gesprek tuaaen u em beskoldlgde nr. 21 by Konpol gehoa nie? —

Hee, beslis nie.

Of alleen of tervyl beskuldigde nr. 21 In die geeelskap

van enige ander pereoon vas nie? — Hee •

Is u heeltenal «eker? —- 2k Is bale eeker.

Ian u Tlr ons assebllef m% toe Ale gesprek tnssen a en

beakuldigde nr. 21 plaasgevind net, vat vas die toestand (30)

•an sake In Ale skoolterreln te AtterlAgrrllXe/Saalwllle en

... / HaaeloAl
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Haaelodi? Wat was die toestand Tan sake in verband ost ekole?

~ In Atteridgeville/SauleviXle net daar aire©da op daardie

stadium klasboikotte voorgekom.

Dit le belangrlk dat one veet by watter akool u B# klae-

boikotte was toe u die gesprek net beskuldigde nr. 21 gehad

net" — 0, dit 1B bale sioeilik. As u vlr ay vra Atteridgeville/

Saulaville, sal ek vlr u ad one het ses ekole daar geldentifi-

seer vat ons op *n vlsselende basis geduren.de 1963 klasbolkotte

ondervlnd het. Ten opeigte van Mamelodl sal ek eers statis-

tleke ooet gaan naBlaan as a verdexe besondeihede van ay (10)

verlang* Dit vas relatief etll nogtans daardie tyd In Mame-

lodi.

U ad daar was klaeboikotte In AtteridgevlUe an Sauls-

vllle? — Jaf op *n bale beperkte basis velf ja.

By watter skool? Kan u vir ons die naam van een skool

gee vat kort voor die gesprek of kort na die gesprek klas-

boikotte gehad bet? — Ek kan vel - die statistieke Is besklk-

baar, naar as ek nou ait die vuls uit vlr u moot si by vatter

ekoolf dan gaan ek dlt bale moellik vind. Soos ek s6, dit vas

op *n vlsselende basis. Ek kan vlr a die name gee van skole(2C)

vat betrokke vas In daardie tyd*

Bee, ek vll veet of daar klaaboikotte by spesifieke ekole

vas? — Dit sal ek eers ooet gaan naslaan.

Bet u die getuienis Tan edjodant-offtsier Da Toit gesien

In die rekord? — Vee.

As ek dlt aanuetel dat die aoellUcheid In die akole in

SaulBTHle/Atteridgerille eere na *n ongelukklge gebeartenls

gedurende Hovember/lieBefflber 1983 plaasgevind het na die eksa-

Dens daar geakryf lar sal a in etaat vees on dlt te erken of

te ontken? — Bee, ek ontken dlt. (30)

Bet u ooit gehoor dat die «oeilUcheid in die akole in

... / Sanlerllle
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Saulsville en Atteridgeville veroorsaak vas as gevolg Tan die

bevering dat ekoliere vat die eksamens geskryf bet uitgevind

het dat hulle eksamenskrifte nie geaerk was nie? Eet u ooit

daarvan gehoor? — Sk het daarvan gehoor.

•anneer was dit? — Bit was ongeveer die tyd vat a pas

aan die Hof geopenbaar het hiereo teen die einde van 1963.

As ek aan a s t e l dat daar geen klasboikotte in SaulsvHie

en/of Atteridgeville vae voordat did gebeurtenis plaasgevind

het nie, sa l u dit ontken of erken? — Sk ontken di t .

Pie fe i t dat beskuldigde nr. 21 SB *D verknemer, amps- (10)

draer of vat ook alv vaa dit i e t s vat geheimsinnig gedoen vae

of vas dit in die gemeenakap heeltemal bekend dat mnr. Chikane

dear die TOP aangestel nas? — Dit i s vat ons graag voa bepaal,

OGQdat onteveetigde Inligting tot di^ effek ona bereik het.

Was daar nie "n aankondiging deur die TJDP dat mnr*

vel aangestel i s nie? — Op die stadium toe ons met bom gepraat

het, n ie .

One kan aanvaax dat die veiligheidepolisie die aankondi-

gings en verklarings van die UDP sou kontroleer, of dit nou

v cdtgereik Is deur die koerante of enige oanier? Die (20)

veiligheidspolisie het die TOP dopgehou vanaf AugustuBsaaod?

— Dit i s heeltemal korrek.

Terstaan ek a getuienis goed dat dit nou nodig vas om

gehei«8innige in l igt ing aan beafculdigde nr. 21 te « te l of vas

dit l e t s vat velbekand was in die gameenakap vaarln

nr. 21 gevoon het? — 2k kan die rraag so antvoord. Toor

daardie betrokke rapport aan ons geoaak i s , vas die United

Democratic Pront as beveging bra onbekend In die afdeling

loord-Transraal. Onbetond in die ein dit net nog n ie verkllk

gefuntaioneer n ie . (30)

So, aa daar v e l la ftunVoniijging vae, sou dit seer

. . . / trek
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trek, ni* waar nie? — Sic glo BO.

En het die aankondiging van die aanstell ing -van beskul-

digde nr. 21 die aandag getrek? — Dit la korrek.

Adjudant Du Toit het die voorde gebruik "0ns het beskul-

dlgde nr. 21 ingetrek." Sou u us e l f met daardle woorde ver-

eenselvig? — Ek sou graag wou onderskei tussen inroep en intrek,

Is dit nie u ondervinding nie dat as Svartpolit ici , eoos

beskuldigde nr. 21 f of gevra i s om na u te kom - laat ek dit

so s t e l , as by gevra word om in te korn, *vra hy "Wat soek

julle? Waarcun moet ek na hlerdie kantoor kom? Dit Is to (1C)

vrye land. Ek i s nie verplig o c o a u kantoar t e kom nie.

Vat soek julle?" I s d i t nie u algemene ondervinding nie? —

See, be s i i s n ie .

Gee a toe dat *n burger van die land die reg het om te

veier om gehoor t e gee aan u oproep om na u kantoar te kom?

— Xoderdaad, ja .

Tan u vir ons aft of besfculdigde nr. 21 anlge beswaar

gehad het dat hy lngeroep vas of nie? — Hy het geen hooding

hoegenaamd geopenbaar n i e .

I s u seker dat daar geen TOP aktiwltelt was voor die (20)

aanstelUng van beakuldigde nr. 21 nie , soos u gese het? —

Ek sa l nie s§ daar vas geen of glad nie UDP akt iv i te i te gewees

voor die aanstelling van die beskuldigde n l r .

HOP : In Pretoria?

gffi. BI20S : In Pretoria. — Raar dit vas a l t ers beperk.

Osdat «k d i t aan a v l l s t e l dat gedarande Junie 1983 vas

die UDF i n die Pretoria dlstr lk van stapel geetour Is* I s a

In staat on dit t e erksn of t e ontken? Dat van Junienaand af

die TOP teenvoordlg vas in die Transvaal en organieasles Tan

Pretoria rt lgtingslede vas . — Inligting to t ay beaklkking (30)

aoet ek v l r u se bet nie oor sodanlge f e l t e beaklk n i e .

. . . / Is
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Is u eeker dat by gese het gedurende Oktober 1983 dat hy

net fc organiseerder van die TO? vaa en nie die atreekaekretaria

nie? — See. Die voard streeksekretaris kan ek definitief nie

ontbou nie . Sk ontbou die woord organieeerder.

Het dit ooit tot u kennis gekom dat by wel die etreek-

sekretaris van die UDF vaa? — Ja, na ons onderboud met bom.

Hoe lank na u onderhoud met horn? — Dit was baie kort,

£k sal ee dit was teen die einde van Oktober gevees.

Hy bet geen melding gemaak van eni^e ander pligte wat

by namens die UDP moes uitoefen nie, net die plig vaarvan (10)

u melding gemaak bet? Ey bet die plig uitgesonder, ne? —

Dit I s korrek.

HOP : Dit i s nou die skole-organisasie? — Dit i s die skole-

organisasle. .

MSR. BIZQS : Weet u of mnr. Du Toit bom uitgevra bet in verband

met enige van ey ander pligte? — Sk bet vroe9r in my getulenls

gest «k bet geen onderboud verder met bom gevoer toe by by ay

agtergebly bet n ie .

Het d i t nie v ir n eienaardig geklink dat hy net van hierdie

plig gepraat bet nie? — Neef boegenaamd Hie. (20)

Sk n i l aan a at e l dat beskuldigde nr. 21 i s vel Zompol

toe toe by aangebou was to paar keer, Baar hy vas nie daar

gedurende Oktober 1983 nie? En dit waarvan u praat het nie

gebeur ale? — Dit la vel ao» dit het so gebeor.

Veet a of hy eaaa set een ander beakuldlgde alaklen geda-

rende vroeg 1984 gearresteer vas of lngebaal vaa?

HOP : U Boat onderakei tuesen lnroepv lntrak9 lnbaal en

arreeteer. Vat bedoel a?

KHR> SI2O3 : Bnlgeen van daardle viar voarde? — Hie ten

opslgte van daardie maand nie . (30)

V alan, «k v l l dit aan a s t e l dat gedurande April 1984

• •» / besfcnldlgde
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beakuldigie nr. 21 en beekuldigde nr. 19 . . . (Hof kos tueeenbei)

HP? : Dit i s mnr. Molefe.

BIZOS : Ja. Die twee beskuldigdes was na Koapol geneem

en die bewering was dat hullo ekuldig was aan die aisdaad vaz

betreding, "trespassing", te Atteridgeville? — Sever as wat

my tennis strek nie. £k was nie betrokke gewees nie.

Eee, jammer, ek is verkeerd. Halle was nie Koopol toe

nie, naar na Atteridgeville polisiestasie. Dra u kennis van

daardie feit? — Hoorsfi kennis wel.

Sn dit is die enigste intrekking of die enigste kort (10)
m
^ geleentheid waar hy in die geselskap van die vei l i^ie ids-

poliflie was. Was u daar teenwoordi^ in die oogowing? — Hee,

ek vas glad nie betrokke gewees n ie .

Dra u kennis van die f e i t dat hulle geefe bet dat nolle

daar nie enige betreding gepleeg het nie, inaargenooi vas om

die ontevrede sake in die Onderwys ta probeer skik?

BDF : Dit i s nou in April 19&4 i s a stal l ing dat hulle bewe-

rinfi vas dat nolle nie betreding gepleeg het nie, aaar dat

hulle genooi vas door ienand om die onbevredigende toe stand

v in d ie Onderyys te kom bespreek? (20)

HS3. BTZOS : Dit i s reg.

HO? : Weet u daarvan? — Sk veet daarvan.

HHR. BIZOS : 2k v i l dit aan a s t e l , di t was op hierdie

geleentheid vat b eekere mnr. Botes - v ie ifl hy? Botha of

Botes?

HOP : Iaat one net eers die hele s in kry. Hiakien fcom d i t

helderder v i r die getuie.

BHR. BIZOS : Dat daar *tx lang geeprek vas tussen die tvee

beeknldigdea en die veiligheidspolieie?

BDF : Met b mnr. Botee? (30)
MHR> BIZOS : ft la nie eeker a l e . Halle s i dit i s i f Botha

. . . / bt
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if Botes. Ie daar ao fe persoon? — Nee, deflnltief nie.

HO? : Dit i8 nou In April 1964 In Atteridgeville?

MN3. BIZOS : In Atteridgeville. Daar was *n lang geaprek oor

die toestand van sake tussen die tvee beskuldigdes en die

veiligheidspolisie? — £k het nie in detail terugvoering gekry

ten opsigte van die gebeurtenis nie. So, ek kan dit werklik

nie staaf nie. Dit is *n bietjie lank terug, maar dit vat u

aan my genoem het, kan ek wel onthou.

Via was dit? — Ek het nie name genoea nie.

Bit was nie u nie? — Nee, dit was beslie nie ak nie. (10)

™ Ek was nie betrokke gewees nie.

Vat beskuldlgde or. 21 sou geee het - one sal dit aa "a

erkenning noem om dit korter te aaak. Die erkenning vat die

beakuldigde gemaak het wat a ee hy gemaak het ... (Hof kom

tuasenbei)

BO? : Dit is nou hy die geleentheid vaaroor di^ getuie getuig

het toa hy ingeroep is na Kompolgebou toe?

MHR. BIZOS : 0ns praat nou van sy getuienia.

HOP : Ja, naar vaar hi ear die getuie vanoggand oor gatoig het?

w XSR. BIZOS : Ja. Die erkenning wat die beskuldigda aan (20)

mnx. Da Toit sou gemaak hat en dia rapport vas in ay taanwoor*

digheid aan u gamaaJc. -Bk aal dit aa n arkenning baakoo. In

watter lig het u hierdie 9Tkaimlxi& baakou? — Bk hat vroeSr

gaad dia Iniigtlng vaaxoor ons baakik: het, was onbarastlg op

daardla stadium, Vol^ans ay vas die UDP aa hawaging op daardia

in ay kindarakoana gawaaa la dia afdaling Hoord-

Tranffraal. Ons hat nia »at dia aaoaa warkllk Intenaa problame

ondarrind nie . One hat oor gaen fe i ta of getuienia baekik om

•nlgalna n saak a l t t e aaak taan baskuldigda nr. 21 nia.

Vat van ay arkenning? — Sooa a gesft hat sadart Augustus (30)

1963 «ord dia Jbadrywigheda van dia bevaglng Ualtad DajBocratlc

/ front
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Front deur die Veiligheidapolisie gemonitor, sooe dit in ons

afieling ook gebeur het. In Oktober bet ons hierdie rapport

ontvang ten opsigte van beskuldigde tar. 21 so a and eel In die

bedryvighede van hierdie genoemde beweging en one wou onaself

tevrede stel deur hierdie inligting op te volg deur middel var

"n onderhoud met beskuldigde nr. 21.

Eet u as "n veiligheidsman geweet dat die beleid van die

UD7 gedurende Olrtober 1983 was om skoolboikotte of klasboikotte

as *n wapen te gebruik om die Hegering te dwing om die ondervys-

stelsel te verander? Het u dit geweet, dat dit nou b (10)

instrument was van die TOP? — Bee, ek het dit nie geweet nie.

Sk het dit gehoor ait hoofde van die rapport.

Vir die heel eerste keer het u dit gehoor? — Dit is kor-

rek.

Dit inoes baie belangrike Inligting gewees het en dit ia

bevestig deur fc ampsdraer van die TO?, nie waar nie? —- 3k

sous6 die inligtlng was beinngrik-

Het u aan beskuldigde nr. 21 gesa "Eyk, dit is so *n

belangrike erkenning van die doelstellings van die organlsasie

en die nanier waarop dit van plan is om op te tree, dat ek(20)

assehllef "n kort verklaring van u vil hfi? — See, ek het nie*

Vaarom nie? — Hy was ontbied vir die doalelndes van ^

onderhoud en ek glo as ek op skrif sou gegaan het, sou ek

onmiddeTHfr oorgegaan hat tot ondervraging en dit was nie die

doel gevees ale.

Maar as fe persoon op so > vriendelika en vrywUlige aanler

vat n beskryf het *n belangrike erkenning aan u saak, wat Is

dit vat u sou belet het om hom te vra on dit te teken? — Ey

het ale die erkenning aan ay gemaak ale. &y het dit aan

adjndant Du Tolt gemaak, vat dit In ^ rapport aan ay oorgedra(50)

het.
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Kaar het u miekien v l r anr* Du Toit gevra "Dit Is fc belasg-

rike erkenning van d ie mauler vaarop die nuwe crganisasie nou

gaan verk t het jy miakien *n verklaring van horn genoem?"—

Nee, ek het d l t n ie v i r hom gevra nie en ek het d i t ook nie van

hoc vervag om enige aantekenlnge t e oaak n i e .

Eet u onnlddellik of miskien kort daarna neergeskryf dat

u nou *a bale belangrlke erkenning gelcry het van een van die

ampe&reers van die UDF, sodat dit t o t die kermis van an&er

lede van die Mag noet kom In daardie en mi ski en ander distrikte

waar die UDF aoortgelyke optrede mee besig was? — Aan die (1C)

begin van ay ge tu ien l s het ek vel ges6 one het geen aanteke-

ninge t o t die effek gemaak nie*

Jaf maar as so ^ belangrike erkennlng gemaak vas, vas dit

nie van belang v i r a mede-offisiere In d ie ve i l igheidstak nie?

— Ek i s die eenheidahoof van die persone vat ondersoek inste l

na die bevegings van "n organiBasie soos die United Democratic

Front. So» ek vas tevrede gevees ek veet en die man vat direk

met besknldlgde nr. 21 verk veet ook.

Maar u het seker geveet dat die TJD? i s nie net in a gebied

nie, maar die hele land deur? U het geveet die UDF vas (2C)

nie *B p laas l ike Pretoria organiaasie n i e , maar d i t vas besig

in die he le land? — Dlt I s korrek*

tfaarom het a n i e vers lag gedoen dat u hlerdie belangrike

verklarlng of erksennlng gekry aodat a l d ie takke van die v e i l l g -

heidarak Tan die «etodes van die UDF v e r v i t t i g sou word nie?

— TanveS die f e l t dat • * oar onbevestigde In l igt lng tot daardie

effek beskik net , bo «n behalve vat die peraoon e e l f v l r

adjodant Da Toit In *a onderhood sou gesft he t , het ek gereken

dit sou beter wees ma ono wag to t ons seer vol ledlge klinkklare

bevvse t o t die effek n e t . (30)

fear vat l a toter ge to len l s teen d i e UDF as die aitdruklike

/ erkennlng
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erkenaing van fc ampadraer vac die TO?? Dit sou van bale belasg

gevees net v i r a koUegas in die Kaap en In Natal orals . Waaroa

Is hierdie belangrike in l i g t ing nle deur u neergeskryf en "n

verslag Ingestuur sodat d l t versprei kon word dwarsdeur die

land nle? — Ek vou d i t nle op daardie stadium so gehad bet

ale .

£k wil dlt aan u s t e l dat die rede waaron u dit nie gedoe*

het nie , i s omdat dit a le gebeur het nie? — Ilk kan net vir u

ee dlt het vel 30 gebeur.

£an a onthoa of a by beskaldlgde nr. 21 se huis was (1C)

gedurande 1981? — 2k was toe nog nle op hlerdie eenheid gevees

vat werk met die bevagings vaaraan beskuldlgde nr. 21 verbonde

i s n le . So, ek was def lnlt ief gedurende 1961 nle by sy hols

nie.

Beskuldlgde nr. 21 la nie seker of u daar was of niaf maar

dra a kehnls dat daar *n bewering teen horn was in 1951 in verbard

met die be s i t van verbode literatuur? — Gedurende die jaar

I960?

1981. — Bee, «k dra nie kannis nie .

San a onthoa dat a gedurende 1984 op *n aantal geleent-(20)

hede sy huie deursoak het? — In 1984 was beskuldlgde nr. 21

se hula vel gevisenteer gevees.

HDF : Deur a? — A was betrokke gevees.

KHR. BIZ03 : Op ^ aanfeal geleenthede? — Neev op B ankele

geleestheid vas ek betrokke gevees gedurande 1984.

I s by gedurende die geleeatheid vaarvan n praat aa Kompol

geneem? — Hee, bes l le n ie .

Bra a kennie Tan die f e l t dat sy huis gedurende 1984 vel

• i er keer gevisenteer i s of drle keer gevisenteer is? — Ek

kan di t nle bevestig n i e . £k vas een keer betrokke gewees.(3o)

Dlt kan wees.
. . . / Weet
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Veet tt op vat tar geleenthede hy aangehou was en Eompol

toe ge bring was en daarna John Vorster Pie in toe gestuur was

van Koapolgebou af? Dra u kennis daarvan? — 3et u i t hoofde

van hoorse.

31c wi l u a s s e b l i e f vra OB vir ons te ad by watter COSAS

vergadering u se beekuldigde nr. 1 waB? — Atter idgev i l l e /

oauls^il le gedurende 1983.

Kan u a s s e b l i e f v i r ons die maand of die datuc gee vp.r.neer

u se ny by verski l l ende vergaderings was? — Lit wa3 gewees

tydens die herdenlrtngsdiens van Sowetodag 1983. (10)

Bit was 16 Jonie . — Ek wil myself korrigeer* 2k i s -

nou eeker of d i t 1963 of 1984 was n i e . Eoekom ek di t ad i e ,

een Tan die t v e e jare was ny in Atteridgevil la en die ander

jaar i n Mamelodi.

Albei op 16 Junie? — Albei op 16 Junie.

Snige ander geleentheid waar u beskuldigde nx. 21 by î

vergaderlng ges ien het v n COSAS vergadering gesien net? — Jaf

daar vas gewees i n Hamelodi in die TMCA s a a l .

Vanneer was d i t ? — Ek wil se d i t was gedurende 19&4.

Hoekoa ek d i e geleentheid onthou, daar was n ander persoon(20)

betrokke by die United Democratic Front wat die dag my aandag

getrek bat by d i e TKA saal behalwe dat ek v i r beakuldlgde

nr. 21 daar geaien h a t .

We s e Tergadering was dit? — Dit was om die grondwet

van d i e t e s t l g t e Hamelodi Youth Organisation, KTO sooe d i t

bekend gertaan bet* aan die sense bekend t e maak.

38 a dat daardie tx COSAS vergaderlng was of ^ HTO vergade-

rlng? — Dit was ondereteun gewees dear COSAS f omdat KTO In

wese nog a l e beataan bet daardie tvd a l e . Halle bet aaar n

ondersteimende r o l gespee l . (30)

l a s d i t fe COSAS vergadering of was d i t die algemene

• • • / vergaderiag
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vergadering vaarop MT0 gestig was? — Dit vas die algemene

vergadering waarop KTO gestig vas.

2n nie fc COSAS vergaderlng nie? — COSAS vas ul t d ie aard

van die saak betrokke gevees.

Was d i t f sd u of vas d i t nie *n C03AS vergadering nie? —

Bit was nie "n auiver COSAS vergadering n ie .

"Eisklen s a l d i t nodig wees OD te onderskei tussen "n

suiver COSAS vergadering en sen vat nie i s n ie , maar l aa t one

dit daar l a a t . 13 daar enige ander vergadericg vaarop u die

beskuldigde nr . 21 gesien net? — Wei, j a , ek. kan nie so (10)

uit did hoof u i t v i r u se n ie . 2k s a l one s ta t i s t i eke moet

gaan na3*1 nan, maax ek kan ontaou van heelparty vergaderlngs

vaar beskuldlgde n r . 21 deur my opgemerk i s .

Is d i t as gevolg van inl igt ing vat u gekry net of vas u

oiskien daax oa horn t e sien? — Bk vas nie "by die vergadering

betrokke gevees pereoonlik, as u d i t bedoel n ie . Ek vas vel

in die oogevlng van d i e Baal of die gebou vaar die vergade-

ring genou was*

U bet nie die vergadering bygevoon nie? — Bk bet glad

nie die vergaderlnge bygevoon n ie . (20)

So, u praat van ho oral of misfclen in l ig t ing vat aan u

verstof vas? — Die voorvalle vat ek sa vervys of die gevaUe

dan vat ek na vervys, vas ek gevoonlik in "n poslsie 01a t e

eien die n n I s ly die vergadering. Met ander voorde, a l t

hoafde van ^ sonltoraksie* la die oogevlng van sodanlge ver-

gadering.

Xaat one d i t so aanvaar. Wat ek v i r u v i l vra, i s d i t .

Veei n v ie gedurende 1983 on 1984 verantvoordelik was v ir

die oxganlserlAg van die herdenklng van Sovetodag, 16 Junle?

TJit a ale kennis? —* Ja, ek dra kennis. (50)

Vie hat d i t georganiseer? — Dit vae jeugorganiaaeies,

. . . / hoofsaaklik
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hoofaaaklik jeugorganisasies bygestaan deur gemoenakapeorgani-

sasles.

As ek aan u etel dat oadat daar meningsverskil was

tus9en sekere organisasies, 16 Junie 1963 en 1984 nie deur

een of ander jeug- of geiaeenskapsorganisasies georganiseer

is nie, maar deur die Godsdienstige leiers van elke gebied,

eal u in staat wees om dit te erken of te ontken? — Ek sal

dit ontken •

"rfaarom? — Want ek glo as ek die kans gegun sal word ek

paaflette to t beskikking van die Hof sal kan stel waarin (1C)

Sovetodag as herdenkiagsdag geadverteer was deur jeugorgani-

sasiee.

Ek aarrvaar dit dat hulle dit as fc belangrike dag beskoa

en dat hulle pemflette uitreik maar ek vra u of u in staat

is om dit te erken of te ontken dat die vergadering vat op

die dag gehou is deur een of ander organisasie georganiseer

is of deur Godsdienstige leiers van die gemeenakap? — Ek

verstaan noa d le etrekking van u vraag • Kee, ek dra nie

sodanige tennis nie*

U i s Die in ataat om dit te erken of te ontken nie? —

Hee, ek i s nie.

Honitor u die dokumente vat deur TO? ultgerelk is? —

vat tot ons beakiWring kom wel.

IT i s BOB die hoof van fe afdeling Tan u tak en a bet seer

eekerllk die dokasente van die TOP op fc eorgroldlge aanier

deurgegaan? — Server ae wat ek kan onthou, ja,

Van 1983 af? — Tan elnde 1983 af.

Het a In een of ander Tan die dokumente Tan die TOP godu-

r«nte 1983 of 1984 gerlnd dat die TOF met klaabolkotte die

Regering wou dving? — Hooit. (30)

Dit net die erkenning Tan beskuldlgde nxm 21 nog meer

. . . / belangrllc
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belaagrlk aaak, ale vaar ale? — Dlt la korrek.

En u het geveet dat die leiers vac die TOP nog in Pieter-

aaritsburg nog hiar varhoor vord in * saak van hoogverraad?

HOP : Wanneer geveet?

MKR. BI20S : Het u dit geveet van Februarie 1985 af toe die

aerate beskuldlgdes ... (Eof kom tussenbei)

HOP : Die vraag is of u geveet het vanaf Februarie 1985 det

die TOP se leiers teregstaan op *n aanklag van hoogverraad

In Transvaal en ook in Fieteraaritzburg? — Bit la korrek.

MHB. BIZOS : Eat u geveet vanaf Junie 1965 dat die vrlende-(lO)

Ilka aar. Mosa Chlkana9 vat die belangrike arkennlng aan a

gesaak het, b bawkuidigia In die aaak vas? — Dlt la korrak.

Rat a enlge inleiatief geneem o« te aft "Kyk, ak hat

Biskien *n belangrUte arkennlng van HOBS Chlkane, dit is die

verklarlag an dit is oiskien tersake in die aaak vaarin hy

betrokke la"? Hat a enlge inlslatlef geneen? — See.

la daar enlga rade vaaroa ale? — Die inllgtiag tot ay

Iteafcikking vas vervat gevees la die vora van veralae deur,

•oos vat ons dit atel, beriggewera, mmer bekend oadar die

braf pdbllek aa •informers*. (20)

Sto a hat dlt aaar aakarllk ale aa genoegaaaa betroubaar

baakoa ale? — 8k hat dlt val aa betroubaar beakou.

Kaar la dlt die rede vaarom a ale anlge lalsiatiaf geneea

hat ale? — Dit vaa cavees om. ms hronne ta beakara.

Boa sal a tooaaaa la gevaar gastal vord aa a

vaa "Dla haakaldlcda aalff Hoae Chlkaae, hat vir «y gaai."

V vem boa ala haakara alef aa? — Eoegenaaad aia.

Vaaroa hat n ala die laialatiaf gaaaaa van Jvala mt

toa Alt tot a kaaala gakoa hat dat hy ta baakoldl^da la oa ao

*a varklarlag la ta dlaa ala? Wat aou dlt art a bronne ta (30)

doaa (ahad hat ala? — lee, ak hat gean rade hoakea ak dlt

... / ala
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nie gedoen net nie.

Kan o onthou vanneer die Maaelodi Touth Organisation

geetig la? — Heef ek kan nie fc epesifieke da torn gee ale. Bk

apreek bloot * Teraoade ait ae ek Tir a at dit was gedurande

19&4* Dit kan fc ander tyd veea.

As ek dit aan n stel dat die Tergadering vaarop die orga-

niaasie gestl^ is waa in 1983, la u in etaat oa dit te erken

of te ontken? — Dit io aoontlik.

HOP : Eat a fe datua?

HHR. HIZOS : Hie *n apesifieke &tua nier net die jaar. (10)

Bk. wll dit aan n etel dat beakuldigde or. 21, •nr. Noes Chikane,

nie by die •ergadering was aie?

HP? : Die getuie hat getuig oor *n vergadering waar die konsti-

tusie bahandel is. Praat jolle Tan dieselfde Tergaderizsg?

BHR. BIZQS : Be dink ons praat van dieeelfde vergadcring.

HOP : IT moet net seker oaak, want dit sag wees dat ens *h stig-

tingBTergadering hat en % Tergaderlng vaarop die konstituaie

)>ahaBdal is*

HT20S : Dra n kannia Tan wear as aan Tergadering vaarop

a aJ MOT. Chlkana teenwoordig vae? — Vae. Tan die aan (20)

weat ek,

Vaa dit toe die organiaaeie die, vat ona in ftjgele &oaa»

"inaugural Beating" gahad hat?

HOP : Die ati^tlngarargadering? — Die Targadering vaarty

die kaoititula Tarn KIO heapreak vaa*

Ja, dit la Blskian ieta andere an aisklan nie. la dit

die teal aerate Tergadering Tan HTO of la dit ^ latere Targade-

ring Tan H O ? — Be Termoed dit vaa b latere Tergadering Tan

S O . Bk kan dit ongalokkig nie bareatig ale. K onthon die

Targadaring ba % apeaifieke rede. (50)

M K Q S : Bat a anige andar parsoon vat die HBP Tartaanvoordi^
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, - r by dla Tergaderiag ges ien bahalve beekuldigde ar. 21? — Dit

la korrek.

Vie? — Dit vae d i e pablisiteitsekretariB Tan dia TOP.

Vie was hy? — Terror Patrick Lekota.

Sk wil di t aan u s t e l dat hy daar vas, aaar nie beskuldigde

nr. 21 ale? — Beskuldigde nr* 21 was daar gevees. Sk vas

persoonlik in die omgeving Tan die TergaderiJig.

U het gepraat Tan fc Tergadering by die THCA saal. — Dit

la die Tergadering wat ak na Tervye.

Vaar a eft beskuldigde nr. 21 teenvoerdig was? — Dit(10)

0 la korrek.

Vie ae Tergadering vas dit? — Dit was dia Tergadering

vaarop die grondvat Tan die Maaelodl Touth Organisation, KTO,

aooe d i t bekend ataanv beepreek vas.

Vanneer s6 u vas di t? — Sk Is nie seker n i e . Bk Ter&oed

di t vas hier teen d la ainde Tan 1984. £k i s glad nie seker

nie . Dit aoet ak Tir a eerl ik aft. Sk het ongelukkig nie

stat i s t leke voor oy n i e .

Vas a by die vergaderlng? — Dit la korrek. Hie by die

^ Tergadering nla, In dla s in dat ak die Tergadering bygewoon(20)

hat n i e .

<' BOF: U vas by dla Targadering, aaar nla op dla Tergadering

ale? — Hie op dla Tergadering nie .

MR. BIZOS : U hat nla dla Tergadering bygevoon nie? — Has,

9k het nla .

Aa ak dit aan a s t e l dat die Tergadering vat ve l In THCi

•aal gahou vas, d ie at igt lng Tan dla Saaelodl Grants Associa-

tion vas , vat sa l n d&arovtrant aft? — Dan s a l ak ai d i t i s

nie die lnl igt lng vat ay barelk hat a l e .

V I s nie in s toat oa ta aft of » in l ig t ing korrek of (30)

Inkorrek vas ala? — Has.

. . . / Is
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la d i t u getu ienla dat u beekuldigde nr. 21, mnr. Chikane,

by die rergadering om 16 Junie t e hardenk 1A albei jar©, 1963

en 1984, gealen het? — Bit I s korrek.

fin dat by die Yergaderinga bygevoon het? — Dit i s korrek.

Vaar la die Tergaderinge vaarop a beakuldigde or. 21

gesien het gehou? — Ek kan nie v ix u die jaar aft vanneer hy

in Hamelodi vas en vanneer in Atteridge'viXXe n ie . Sk praat

van 1983/84. Die vergadering in Haoelodi was by die St .

Francis kerk geveea.

Yerekoon t o g , e a l a dit net herhaal, aaeebl ief? — Die(10)

tvee jare 1983 en 1984 vaa beakuldigde nr. 21 Tolgena my vaar-

neming nie In dieae l fde voongebied n i e . Hy vaa In 1983 in

die een voongebied en In 1984 In * ander voongebied. Ek

praat bierso van Maaelodl en At ter idger i l l e , naar ek kan nie

v ir u B% vat ter jaar vaa hy in vat ter voongebied geveea n i e .

Bk het a tat ia t ieke daarvan.

Vat a e t a t i a t i e k noeap la die inlig-ting van d ie berlggevera?

— &i peraoonllke monitorakBies.

AB ek aan u e t e l dat beakuldigde nr. 21 op 16 Junie 1983

en op 16 Junie 1984 In Maaelodi vas , vat s a l a getuienla (20)

veea? — Hy kon aoontl lk daar geveea he t , maax rondom die ver-

gaderinga vaa hy opgeaerk »ooe ek In d i e hof getnig het*

Ek e t e l d i t verder dat hy nie In Atter idgeri l la en Saule-

T i U e vaa n l e f aaar hy hat d i e Maaalodl T«rgaderlng bygewooa?

BOP : Hy het tvee Jaar na Mkaar die Hanalodi vergaderlng Vy-

i?

BI2O3 : 2>lt l a korrek. — Die Jaar toe hy Ala Tergade-

rlng Tolgena «y getoieniB In Atteridgerille bygevoon het, 16

Junla, vaa daar Aim volgende dagp 17 Junle ••& of ander

Cbriatelike Tergaderlng geveea In die Mogotoa Bioakoopaaalt(30)

Mogotoa Clnaaa 1A Atterldg«fTlll« vaarby ak ook b vaarnealng

• • • /
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gedoen hot en by hierdie Chris telik© vergadering, dlt vas

lets Tan "Christ for Peace" of so lets, dit was ale of seer

die tema gevees, die 17def het «k beskuldigde nr. 21 die 17de

ook in AtteridgeviUe opgenerk.

Dit mag so trees, aaar dit was nie fc herdenkingsvergadering

•an 16 Junie nie? — Hee.

Dra u enige kennls van die stigting Tan die Kaaelodl

Parents Association by TMCA? — Jav ek dra vel kennis.

K331 Is dit nie die vergadering vaarop beskuldigde nr. 21 en

beakuldigde nr* 20 saaa vas nie? — Hie volgens die inligting(lO)

vat tot my/beskikking is nie.

Eet a enige inligting gekry dat by die Maaelodi Barents

Association as stigting fcnr. Popo Molefe aisklsnook daar vas?

— Kk kan my nie herinner dat ek beskik oar sulke inligting

nie.

XJ ken mar. Molefe, nie vaar nie?

HOF : Last by net opstaan. Ken u horn? Dit is bestuldigde

nr. 19? — £k kan boa nie terugroep In die geheue nie.

MKR. BIZOS : Dra a konnis van die doeleindee -van die Parents

Association van Ka&slodl? — Sk sal daardie rtatlstiek ©era (20)

aoet ««e«ft" voar ek dit vir a in detail kan gas.

Vat bsdoel n set statist!**? — Dit is Inilgting vergadsr

rondeffi vergaderinge vat ons bsrsik dear niddsl Tan Terelae.

Persoonlik hot u. snige kennisv persoonlifce kennis van

die doalstellings van die KMSlodJ Barents Association? —

lee.

la n in staat oa te erken of te ontken dat die hoof-

doeleinde van die organisasie vas oa die kinders vat skool-

kXasae geboikot het tang te neea aa nolle klasse toe? —

Sulke hoorse Inligting het ay vel bereik. (30)

la u la ataat oa te erken of te ontken dat die leiers
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•an die TOP, soos beakuldigde nr. 19, anr. Molefe, beakuldigde

nr. 20, onr. Lekota en beakuldigde nr. 21 f die oners behulpeaaa

was on fc oplosaing ta kry aodat die tinders terug akool toe

kan gaan? la u in ataat oa dit te erken of te ontken? — Ek

dra nie kennla nle.

AB dit val die nanier is vaarop die leiera van die TOP

opgetree net, aou dit heeltemal teenstrydig gewees het met die

beweerde erkenning vaarvan u gepraat hat? — As dit wel so was,

3a.

Was a by J&aa Sateicge ae begrafnla? — Nee, ek was nie (10)

daar gevees nie, aaar ek was In die oagewlng geveea oa die

diens te monitor.

Vanneer was die begrafnla? — Dit wae hier BO einde

Pebroarie, begin Maart.

Tan vatter jaar? — 1984. Ek is nie seker van die datum

•an die begrafnls nle.

Bra a kennia Tan die fait dat beakuldlgde nr. 21, anr.

Moss Chikane, *n toeepraak daar gelever het? — By was val daar

geweee. Of ny b toespraak gelewer net, kan ak nle beveatig

ni«- (20)

Kn dat hy ook as die aere*onie*eeater opgetree hat by die

bagrafnla? — Bk la ale bevua daarran dat hy as serejaonle-

meeeter opgetree het nie.

AB ek aanurtel dat by die begrafnia beakuldigde nr. 21,

•nr. Ghlkane, % eproep gedoen bet op al die aanse vat daar

teesvoordl^ was oa tang akool toe te gaant la u in ataat oa

dit te erkan of te ontken? — Be kan dit nie beveatig ale.

Bk wil aan n etel dat hy daar - na hy die toeepraak by

die bagrafnie gaemak het an aan die aenaa geae het dat onder-

vya Tan balang was en dat hnlle nie Tan die Uaese af aoet (50)

wegbly nle, oagereer al die klndere onaiddelllk aa die
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begrafnle t a n g akool t o e i s , aaar n e t Tir ta paar dae onge-

Ink1rlg»—£k lean d i t v e l b e v e s t l g . Daar was *n paar dae gewees

wat d l t relat ief goed gegaan het In Atteridgeville/Sauleville.

Onmiddellik na die begrafnla? — Dit was direk oa die

begrafnis.

I s a in etaat oa te erken of te ontken dat in die open-

baar die le iers van die UDP gedurende die tydperk die jong-

aense aangeraal het om terug skool toe te gaan? — Nee, ek vae

nie daarvan bevua nie.

As daar sulke openbare oproepe gedoen vaa dexxr die (10)
m
^ leiers van die TOP, sou die oproepe heeltemal teenatrydig

gevees het aet die beveerde exkenning vat mnr. Moss Chikane

aan u aoa geaaak het?

HOP : Is dit nie betoog nie, anr. Bizos?

MKR. BTZOS : Dit 1B*

HOP : Dit kan u aaar aan die einde Tan die saak TIX my vert e l .

MHR. BIZOS : Kk i s verwittig dear beekuldlgde nr. 21 dat u

vel reg Is in vertand set die vergadering van 17 Jonle 1963

•aar d l t vas nie die herdenking Tan die gebeurtenie van Soveto

w nie, d l t vas ^ vergadering Tan veretLllende kerkgroepe. — (20)

het dlt BO in ay getuienis aangebled.

ggfDIB 3TAAK
HDP TBRDAAG. HOP HBHVAT,

JQKAHHBS C0B1KLIP3 I>00T3. nog onder eed

KBHI30HDKHVKA&IK DBOR MBR. pIZpS (vvrvolg) : Kaptein, dra

a tennis Tan die f e l t dat daar to ak&kelkoaltee gestig la

bevattende die prinaipale Tan ftkols, geaeenskapeorganisasles

an sassenakapalalars oa die krlals In ondervya gedorende 1964

te probeer oploe? — W—9 mk. l a a le b a n s Tan ao n koaalBsle

nie. (30)

Vaa deal Tan die problaaa gadaranda 19&4 en die begin Tan

• • . / 1985
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1965 dat die Departeasnt self die skole toegealtzlt hat? —

Dit 1B korrek, die akole was gesluit gevees. Tan die akole

vaa geeluit gevees*

Is u In staat om te erken of te ontken dat die doelstel-

lin£ van die skakelkooltee vaa oa die akoliere te oortuig

om terug ekool toe te gaan en die Departementte oartuig am

nie die ekole te sluit nie? — 3k is nie bewus van die fisieee

bestaan <mn eo fc kooltee nie*

£n u is nie In etaat on te erken of te ontken dat die

sane roe per van die komltee gevissel het van aaand tot oaand(K))

nle9 van peri ode tot per lode? — Hee.

Bn u 1B nie in staat om te erken of te ontken dat beakul-

dlgde nr. 21, mnr. Moss Chllcane, *n leldende rol In die koaitee

gespeel bet nie? — Ek is nie bewus daarvan nie,

Bn dat hy een van die saaeroepers van die komitee vaa

oa die probleea te probeer oplos? — Sveneens 1B ek nie bevus

daarran nie.

As dit vel so was, sal a saamstem dat die optrede van

horn teanatrydlg sou gevees het met die beveerde erkenning

vaarran u gepraat het? — As dit so vaa. (20)

Dra a kennis of hy genooi vas van tyd tot tyd oa die

Parents Association se vergaderings ••• (Hof kon tussenbel)

HOP : la die Barents Association hlerdie skakelko&itee of

la dit lets anders?

M R . BIZ03 : Hee. Pie stekvlkosdtae vas net div prlnslpale

•A die laiers van die versklllende orga&lsaslss. Die Barents

Association vas die ovwrs van die skoliere vat van tyd tot

tyd v«rgader hat oft ts probeer die probleem oplos. Dit la

die Baaslodl Barents Association. Weet u of hy dear Ala

Haaalodi Barents Assoolation van tyd tot tyd genooi vas (30)

oa talle ts koa spreek In verband ast die probleea? — U s
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a i t hoofde Tan persoonllke kennie n i e .

Ek v i l aan a e t e l dat beekuldigde nr. 21 nle teenvoordig

was by enige openbare Tergadering Tan MTO of die Tergadering

vaarop d i t ges t ig la of d ie Tergadering waarop die grondvet

van d ie organlsasie bespreek i s of enige ander openbare Ter-

gadering n i e . I s u In s taat om d i t te erken of t e ontken? —

3k s a l d i t ontken.

Bk v l l d i t aan u verder e t e l dat beskuldigde nr. 21 geen

openbare Tergadering Tan COSAS bygewoon het n i e , aaar dat by

die Hamelodl Parents Association Tergaderings Terteenvoordi-(IO)

gers Tan COSAS ook teenvoordig was. I s a in etaat on t e 6%

of beekuldigde nr. 21 enige Tergadering bygevoon het vat

dear COSAS geroep l s r openbare Tergadering vat dear COSAS

geroep i s ? — Het a i t hoofde Tan i n l i g t i n g vat ek ontrang het f

nie a i t hoofde Tan persoonlike kennls n l e .

n̂ igRVRAGiroj DgDR HNR. HA3TEKOM : Vatter gedeelte Tan

adjodant-off is ier Da t o l t ae getolenis vat hy gelever

het het hy net a bespreek? — By vas e l n t l i k ontsteld gevees

toe hy in die kantoor ingeatap h e t . Dit vas die gedeelte

vat gehandel het oor d ie onderhoud vat hy gevoer het s e t (20)

beskoldlgde nr. 2 1 , deordat d i t In d i e hof hier berraagteken

vas dat die beskoldig^e gedorende 1983 v e l by Kompolgeboa vas .

Vas d i t a l? — Dit vae a l gevees.

Die •ogenaaade •rkennlng vat beskuldigde nr . 21 tydens

die onderhood aan adjodant Da Toit geaaak he t f hat a a l t

teskoa as \k •Tkennlag dat hy «nlge alsdaad gepleeg hat? — Veev

hoegetnaaad n l e .

Vas die Inroep Tan beaknldlgde nr. 21 on î onderhoud set

hoa %m Toar * oltaondarllka gebeurtanls of 1« d i t « praktyk

vat dear a toegepas word? — See, d i t Is praktyk by ons. (30)

Bet a toe a bevus gevord het Tan d ie twee Terhore, die
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©en in Pieternaritzburg, die hoogverraadvarhoor an hiardie aen

hier - was a bevus van vat die Staat ae be we ring 8 in die akte

van besfculdiging was? — Eoegenaaod nie . Hou nog nie.

Het u voordat u gevra was om hier te koa getuig beeef

dat u getuienis oor die onderhoud wat met beskuldigde nr. 21

gevoer i s , van belang sou wees? — Nee, gl^d Me*

Hoe ver i s Saulsvil le en Atteridgeville in kilometers

vanaf Mamelodi ongeveer? — 25 Kilometer.

SBEff YSRDSHS WAS.

M35R- aug^OM : V £dele t die voOgende getuie Is Daniel Mgawu.(lD)

Dit Is ook fc getuie oor Tumahole. Dit i s die agganoot van die

vrou vat Yanoggend getuig het, Salamlna.

DASIeL 1CAVD. v . o . e . (Deur tolk)

OHPERVHAGIlKx DEUR MgE. EAHSKOM : U i s die nan van getuie Sala-

fflina Letsoenyo? — Ja.

U skoonvader la Richard Letsoenvo? — Ja.

Eenntvee persons met die name van Johannes Skoaana en

Jacob Holokvana? — Ja.

Vas u bevriend sat hulle gedurende 1984? — Ja, dit Is

sense wat aan mj bakend vas. (20)

Was hulle verbonde aan enige organiaasie i n 1964? — Jav

T30-

BDP : la dit nou Lister Skosana vat ons Tan praat an Barnard

MR. HiHgCtti : Xan a onthou die •oorval vaarin Kir. Hlalele

ae basi^hade aangeval vas in jQliasaasd 1984? — Ja*

Bet a gednrande daardie tyd by geleentheid aet Skoaana

m ffaiokvana ta doana gehad? — Sk hat holla nat gakan* JEk

bat nike aaer as d i t mat hulle te doana gehad rde.

fiat XL aniga Tan holla by geleentheid 1A fe sjebeen (30)

. . . / ontaoat
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ontmoet? — Ja.

Ean a onthou vanneer dit vas? — file kan nie to presiese

datum onthou nie, maar dit was gedurende Julie 1984.

rfat het die a and in die sjebeen gebeur? — Met bulle aan-

koms by hierdle sjebeen was ek alreeds daar* Hull© net by my

koJE s i t en toe vlr sty gee§ dat ek vlr ay eggenote noet s§ dat

ey ay ekoonvader aoet se" dat hy nou moet ophou aet hierdie

raadelede ae betrokkenheid Tan horn.

Vie van die tvee het gepraat? Skosana of Molokvana? —

Skosana* (10)

^ Het hy gese waarom u ekoonvader »oet ophou om fc raadalid

te veee? — fieef hy het nie .

Het hy gead vat sou gebeur as u akoonvader nie ophou of

nie ae raadelid sou bedank nie? — Hy het gese ay akoonvader

se huis, Toertuie en huurmotor sal aan die brand gesteek word*

Deur vie het hy nie gesS nie*

Het u die indruk gekry dat anr. Skooana grapples maak set

u of vas hy ernatlg? — Ek het dit gevat asof hy ay eintlik in

kennia ete l dat ek op hoogte aoet bly en di t aan ay vrou aoet

W oordra offi ay akoonvader daarvan te se. (20)

Het a dit aan a vrou oorgedra? — Ja» Hat ay M ^ M « by

die hois, het ek dit oorgedra aan faaar.

Het hierdle twee persons, Skosana en Holokvana, by geleent-

held by a en a TTOU se huis gekoa in daardle seliAe tydperk?

— Ja, hulle het.

Het hulle gereeld daar gekoa of nie gereeld me? — Hulle

bet ale gereeld daar gekoa nie. Vat gebeur net. Is op to dag

het *k fe boek geneea vanaf Molokwana, dit vas to blblloteekboek.

Die dag vat anile daar vas, het hulle die boek Itoa haal.

Die dag toe hulle die boek koa haal het, vas dit TOOT of(30)

na hiardle voorval by die sjebeen? — Ha die ontooeting by

. . . / die
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die drankamokkelhuia *

T-ft"fr daarna of hoe lank sou u ed? — Bit vas nie 1P"^ nie.

As a moot skat, vaa dit veke of maande? — 2k skat dit

ongeveer *n week.

Het enige van die twee Skosana of Molokvana by geleentheid

veer vir u gea$ dat u skoonvader moee bedank of nie? — Ja,

hulie het, maar op hierdie geleentheid het hulle met my vrou

gepraat, want ek was nie pal by hulle gevees nie. Sk het in

en uit die huis beveeg, want ek was besig.

Het u die gesprek tuesen hulle en u vrou gehoor of nie? (10)

— & het van ay egge&ote verneem dat die peraone oor die bood-

skap gepraat het vat ek vroeBr aan haar oorgedra net*

Vae daar daardie be Bondere dag ook ander sense by u huis

of kan u nie onthou nie? — Daar was ander persone gewees

aaas net vie ek buite by die voertulg besig was.

Het u skoonvader later as raadslld bedank? — Ja.

CE05S-EXAKISA.TI0H BT MR HIZ03 : Is the place vhere you met

Skosana, Lister Skosana known as the Maldoppie shebeen? — Tea*

And vere you seated there alone or with your friends.

drinking? — I was alone. (20)

And f GET how long had you been drinking vhen they approached

you? — It vas not aore than half an hoar.

Ve viJO. try and out it short. Tour wife told us that

vhen you oaas home you vere drunk bat not so drank? Do you

agree to that?

gOPg : I do not know that she agreed that he vas drunk. Ton

pot It that he vas drunk and then she said he bad been drinking.

That vas the gist of the cross-exaaination. It continued for

a couple of questions. You put It he vas very drunk. So,

she said he had been drinking* What exactly that Beans, I (30)

do not knew.
... / m BTZOS
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HE BI20S : I thought that ve finished up saying that he was

drank, bat not so drunk, but any way, be that as it say.

COURT : That is the impression you got, but I did not.

MR BIZOS : Por how long did you stay in this shebeen that

day, both before the arrival of Skosana and after Skosana had

left? — As I said originally that I was there for about half

an hour when they came and I remained with them there until I

left, meaning that I left them behind at the shebeen. I would

say it was about an hour that I had been there.

How much did you have to drink? — About three quarts.(10)

Three quarts of what? — Beer*

That Is six pints of beer? — I do not know.

How much of the three quarts have you drank before Lister

and Barnard came there? — I had already consumed one and a

half.

Do you recall that the prosecutor asked you whether you

took this threat seriously? Do you recall that? — Tea, I do.

Do you recall what your answer to the prosecutor was? —

Tee, I do.

What was your answer? — I said In ay answer to the (20)

question, that I took It that these people are «**fe-<ng me aware

because they are people who are known to ae and they know that

I am married to the person referred to.

So, if yon were to answer the question that was asked of

you by the prosecutor directlyf were they serious, would the

answer be yes or no? — So would be the answer.

COOES : Meaning that they were not serious? — Tea.

They were joking? — Hot necessarily joking, tat they

were just Baking as aware. In order to quality that, I would

say they were not serious, the reason being that they did (30)

even sake Mention of the people who were going to do that and

••• / they
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they are people that are known to a*.

Did they intend, according to you, that you take it

seriously or did they intend t according to you, that you merely

take it as empty talk? — I would not say they were serious,

but what I can say is, they were just making me aware in order

to inform my wife about what they made me aware of*

K5 BIZOS : Let us be serious about it now. There are two or

three possibilities. That they are either making a shebeen

joke, which was not to be taken seriously, or they were serious

and that they were really using you as an instrument to (10)

warn your father-in-law of the harm that would befall him if

he did not resign from the council? I want to give you the

third possibility. That you were in such a state of intoxica-

tion after the one and a half or two or possibly three quarts

of beer that you cannot say which of the two - what the posi-

tion really was? Which of the three you want to adopt? —

The very first one vhlch was put to me*

That It was just a shebeen joke? — If that what you had

pat to me originally that this was just a Joke, which was not

much serious, then I would say that is the appropriate (20)

answer.

Did you laugh when this joke was made? — Ho.

Then why was It a joke? Vas it a joke that failed? —

What I said is, these people were asking ae aware, although

they did not appear to be serious about it, but they were making

ae aware. That la what I as. saying.

COCHT : Bid you get the impression that they seriously wanted

you to convey what they were tailing you to somebody else or

that It waa just aapty talk? — Taa.

Tea what? — What I nean la, the Banner in which they(30)

ware talking,they wara not that aerioua really, except to aay

... / that



K331.3O - 5 234 - 1CATO

that they vere just •»***£ me aware that I must pass the

message•

MR HIZOS : Did only one of them speak or did both of them

apeak? — Only one of them spoke.

Vas that Mr Skoeana? — Tea.

Can you recall at what time this vas? That Is when they

came to you at the shebeen? — It was the early night, I

would say after dusk*

What time more or less? — Between 16h00 and 19hOO.

For how long did they remain in your company? — (10)

They vere not long with ae there. In fact, after this message

was conveyed to us by them, I already started preparing myself

to leave in order to prepare for the following morning.

Let us try and get a date from you. Do you recall that

the burning of the shop of Mr Hlalele vas on 15 July? — All

I remember is the month. What the exact date was, I cannot

remember, because the day In question, that is the day of

the Incident, I had gone to work. On my return the place vas

already burnt down*

What work do you do? — ASCI. That is in Saeolburg. (20)

CODHT : Aaea Electric? — Ho explosives chemical industry.

ffi HIZOS : African Explosives and Chemical Industry. — Tes.

Bo you work on Sundays? — Tes, I do work on Sundays.

Bo you r—saber that it vas on a Sunday that Hr Hlalele's

shop vas burnt down? — Tea, If ay recollection is correct,

I would say It vas a Sunday.

Bo you recall that sou tine In August you must have

gone to sake a stateoent to the police? — Tea.

Aad at the tla* that you aade the statement to the

polios, were the events still fresh in your memory? — (30)

Tee.

... / If
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I f the prosecutor i n the court i n which you gave evidence

before you gave evidence here i n a document handed in by way

of further particulars said that this conversation vas supposed

to have taken place on 10 July 1984, i f that happened, i s i t

possible that that i s correct? You said in your stateaent

that i t happened on 10 July 1984? — I cannot understand what

this question i s meant for, because I have already told the

Court that I do not remember the exact dates, except for the

month which vas July.

Would i t not be correct to say that you are not really(10)

sure whether th i s conversation occurred before or after

Kr filalele's shop was burnt? — Which conversation now? Bo

yon sean the conversation in court at Parys?

So t in the shebeen? Because, l e t me try and make i t clear

. . . (Court intervenes)

CCPBT : Let us just ask him the question. He has not been

asked that yet . Vas the conversation in the shebeen before

or after Hie burning of Elalele's supermarket? — It vas after

the burning of the supermarket.

HE BSOS : Bat i f the prosecutor gave the date as 10 July (20)

he oust have got the date from a statement other than yours?

Because you aade the statement at a time when your memory was

s t i l l fresh? — Host of these things took place during the

coarse of July sad therefore I cannot remember the dates.

Even the case l a Xarys was postponed on aany occasions to later

dates. Therefore I aa not in a position to remenber exactly

what the dates were.

Tour evidence before Bis Lordship here was that they were

asrely Intoning 70a? — Tee.

And, I f I understood your answer correctly to His (30)

Lordship's question, they really l e f t i t to you, as to

••• / whether
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/ • " whether you should carry it over or not? — Tea, but they the-

insisted that I tell ay wife.

Did they insist at the shebeen that you should tell your

wife or did they insist thereafter that you should tell your

wife? — At the shebeen.

Tou then must have taken it very seriously, because the;

told you you must tell your wife? — As I have already said

to His Lordship at first it did not look that serious to me.

la far as I an concerned they were just mair-ing me aware of it.

Did you take it as a threat at all? — Tes. (10)

™ It was a threat? — Tes.

And you took It as a threat? — Tee, a threat which is

coupled with •«*"<*€ one aware of it.

And you always regarded it as a threat? —- Tes.

Did you tell your wife about this conversation and did

you tell your wife that there were threats uttered to you in

relation to her father? — Tee, the threat which I carried

over was that she was to go and tell her father to resign as

a councillor because otherwise his house and vehicles are

O going to be set alight. (20)

Vere you happy with the fact that your father-in-law was

( a councillor? — I an not in a position to give any comment

because really I did not know what is it all about. I was

not against him as a councillor* I did not have any interest

in It.

Did you tell your wife that you thought it was a Joke? —

Or that it wae a threat? — I told her that this was informa-

tion to sake one aware being a threat.

Ten did not tell her that you thought it was a joke or

did jou tell her? — So, I did not. (30)

And did you tell her that you considered It a threat

... / and
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and that you considered it advisable that she should convey

this threat to her father? — What I said to her was, I took

this to be an advice about a threat which I feel she must

convey to her father.

It follows therefore that you did not tell her that it

need not be taken seriously because you considered it a joke?

— I did not give any explanation to my wife as what my inter-

pretation waB of the whole thing. All I said to her was to

convey the message as it is.

Tou did not indicate to your wife that you thought (10)

it was just a joke and it was not really necessary to convey

it to her father? — As I have already said that I was just

passing the message for her to deliver the same message to

her father.

Was this threat made only once or was it repeated? That

Is at the shebeen? — At the shebeen it was only made once.

By just one person or by both persons? — By one person.

Was that Mr Skosana? — Yes.

Did Mr Molofcwana not say anything at all? — He supported

what Skosana had already said. (20)

How did he express his support? — He repeated the same

words that I nnst tell my wife to go and tell my father-in-law

to resign as a councillor.

Bid be say what would happen to your father-in-law If

be did not resign as a councillor? — That la why I say he

repeated exactly what Skosana bad said* Por instance men-

tioning the personal property which was going to be set alight*

So» that both persons mentioned the same - used the same

words and made the same threat? — Tee.

Is your evidence here today that you do not know what (30}

was said - you yourself did not hear anything that Skosana or

• •• / Molokvana
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Molokwana said to your wife when they came to your home? ~

Tee, as I have already said in my evidence that while they

were there I was moving in and out the house and when they

were there, they were there to get this book. I told them

that I was busy outside.

Tou yourself did not hear anything being said by either

Skosana or Molokwana about your father-in-lav atttie time ths*

they were in your house? — No.

And you did not hear any direct conversation between

your wife and the two SkoBana and Molokwana when they were (10)

outside the house? — Yes.

Do you know when for the first time your wife epoke to

her father about these threats? — No, I cannot recall anything,

because In the first place I have already explained that most

of the time 1 was not home*

When you aaw Skosana and Molokwana cose to your house

speaking to your wife, had you received a report from your

wife as to whether or not she had communicated a threat to

her father? — Because of the fact that this thing happened

long ago in 1964» I cannot recall exactly what happened and (20)

when* All I can tell His Lordship is at one stage on my

return froo work ay wife made a report to me that she had taken

the message to my father-in-law. Whether that happened before

the visit by Skosana and Molokwana to my residence or not,

that X cannot recall.

After the threat was Bade for the first time at the shebeen,

were you not sufficiently Interested to ask your wife whether

she bad carried the message ever and what your father-in-law'a

attitude was? — That Is what I have been Just saying. I

cannot remember because 1 remember at some stage on my (30)

return from work that she told ae she had taken the message.

••. / Do
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Do you recall whether or not there was a boycott of your

father-in-law1 s taxi because he vas a councillor? — I heard

about that being talked about. Otherwise I was very l i t t l e

informed about what was happening, because as I have already

said that most of the time I am not around, I am at work.

Did you ever become aware of the fact that your father-

in-law must have been in a conflict situation with himself,

that his community was saying "If you want us to maie use of

your taxi with which you axe making your l iving, you should

stop being a councillor". Were you aware of that? — I (10)

heard about i t , but I vas not well informed as to what was

happening •

Did you also hear that on the other hand the authorities

were not happy that councillors should resign, because that

would show that the council system was not working? — Yes.

And that your father-in-law would not have known which

way to turn, because there were pressures and counter-pressures?

— Tea,

COPBT : Tee, what? — About the pressure from the community

that be must resign as a councillor. (20)

And what else? — And a previous guest ion which was asked

from ae whether I did come to know about the pressure from

-the community that they are not going to use my father-in-law's

tax i , unt i l such a t iae he resigned as a councillor. That I s

what I overheard people saying.

Fffi BXZOS : The other question to which you said yes, vas t h i s .

That your father-in-law had a conflict situation, because the

authorities did not want him to resign? — Just repeat that

one?

COOfiT : Listen, i f you do not understand the question, do (30)

not say yes. It i s no good arguing this case vith this

. . . / witness
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' * witness, Mr Bizoe* Stick to the factual Issues. If he does

not know about i t , he does not know about i t*

MR BIZ OS : Well, except that he said that he knew about i t ,

COCTRT : Well, l e t us ask him again.

MR BIZO_S : Do you agree that in your community and in your

family i t was known that the authorities would not welcome

your fether-in-lav fs resignation? — That one I do not knov

much about, because as I said, I was not much interested in

his involvement as councillor and in most cases I did not v i s i t

my father-in-law. (10)

^ You see, what I am going to put to you i s that an allega-

tion that he was threatened to have his property destroyed

would possibly solve the conflict that your, father-in-law

was In? — That question i s not clear. .

What I am going to put to you i s that in fact the reason

for the complaint of the threat say have been the conflict

situation that your father-in-law found himself in?

COUHT : Just a moment, Hr Bizos. Are you putting It that

there was not a threat, because I understood you the other

™ day to say or somebody to say that there had been a threat (20)

but I t had only been a joke. That was the evidence of Skoaana

C la court.

MR BIZOS : No, I do not remember saying that* As I told Tour

Lordship that I have no knowledge ... (Court intervenes)

COPRT : I find it strange that you did not put this etory

of the conflict situation to the prise witness, that Is the

nan «ho laid the complaint.

ME BBOS : I did not at that stage have the contradictory

evidence that I now have in relation to the circumstances.

I am about to put to Ike witness counsel'snotes of a con-(30)

tradietory nature in the other court and this is why, at the

... / stage
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stage when I had no such information, i t would have been

incorrect for me t o put i t , but now that there are t h e s e con-

tradictions, I may be entitled to put i t .

CCTOT : Well, put i t to the witness.

MR 3IZOS : Tou see, I an going to put to you that th is

suggestion of a threat was one of the ways in which your

father-in-law could get out of his conflict situation of the

authorities not wanting him to resign and his wanting the end

of the boycott of his taxi . Have you any comment to make

on that? — Bo. (10)

Veil, you see, I am going to put to you what you were

recorded to have said in the court below.

CCUBT : Below what?

ME 3IZ0S : In the Regional Court in Parys. Tou remember -

that you gave evidence In Parys? — Tes, I s t i l l remember

that.

Bid you say that * perhaps I should read i t in Afrikaans.

"Sit in fc sitkamer by fc tafel al leen." Did you say that? —

Vatter eitkamer?

Veil, did you say that "in * sitkamer by die Maldoppie."(20)

— Tea, I did.

"Beskuldigde net las t daar opgedaag plus-minus 7,50

namiddag." — Tes, that i s what I said.

"0ns ken *ekaar*?— Tes.

"By net by ay koa sit"? — I t i s correct.

Is i t correct that the accused In the dock was Skosana?

— Tes,

"Kk bet net beakuldigde gepraat en ooet ay vrou vertel

dat 87 meet ay skoonpa e i hy aoet bedank." — Which was the

message I got from ^ ^ " « » to go and t e l l ay wife to convey (30)

that Message to fly father-in-law that he, ay father-in-law,

. . . / should
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ahoold resign. Thla he aaid in the presence of Molokwana.

"2k bet hoa nie uitgevra daaroor." — Bit is korrek.

"Enige dreigemente?" Co you remember that you were asked

that question whether there were any threats? — There are

certain things that I can still remember as to what was happe-

ning in that court, but because of the fact that the case

vas postponed on many occasions waiting for Molokwana, I

cannot really remember exact what questions were asked from

me. Another reason is this, the presiding officer there, his

attitude was not of the best. (10)

Are you Baying that you did not give evidence there

freely and voluntarily? You were not comfortable In giving

your evidence? — What I mean is. I vas free, but while giving

evidence the presiding officer would time and again chip In

in a vay that one would Interpret he was not really a person

who vas kind enough to be listening what was aaid.

COURT : Let us get on with the case. Will you read to him

the whole evidence and not take one question by one question.

It Is impossible for anybody to remember whether he vas asked

this particular question. (20)

MR BIZOS : "Enige drelgemente? Antwoord Geen drelgemente.

As nie bedank, sal dit of dit gebeur? Antwoard Hy hot dit

genoem. Hy net gese* as hy nie bedank sal huis en actor aan

brand steak. Sit Is al vat hy gese bet. Ek net fc tydjle

daar vertoef en dan verlaat. Sk bet dit vlr vrou geee en s6

ay aoet dit oordra. Be vas nie by ale en veet ale of ay Alt

vir horn eft ale. Ek sal ee dit Is net fe grap vat beakuldigde

ge&aak hat. Sk net dit net aan my vrou eo oorgedra. Die

manier vaarop hy gepraat hat, vas b grap. Bit aaak geen saak

of hy dit oordra of nie. Ek hat dit gevat as fc grap en (30)

vll skoonpe net skrlk. Dit vas net een keer gepraat. later

• •• /
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beafculdigde wae by ay hula, flus-olnus veek la ter . Die

eerste keer dat beskuldigde dit gese" het f hy vas met Holokwana,

Toe by by my huis kom vas by saam met Mololrwana. Kk en vrou

by hois. 3eakuldigde en Molokwana kom in my huis. Die rede

daarvoor dat Kclokvana *n boek kom vra het. Molokvana ae book

en ek het dit geleen. Hulle het iete daar gepraat. Beskul-

digde het gepraat eaam met my vrou. Hy het eaain met my vrou

gepraat oor my akoonpa moet bedank. Beskuldlgde het vir my

vrou ges§ en na akoonpa moet gaan om van raad te bedank. Hy

het bygevoeg dat as hy nie bedank nie , sal skool en kar (10)

brand. Hulle i s toe veg. Vrou het d i t oorgedra aan akoonpa.

Sk vas nie by n ie . Toe met vrou gepraat vas ek nie by n ie .

2k vas buite. Ek het bietjie geluieter en toe vas uit na my

motor. In vatter trant het hy dit gese? Ek sal sd dit vas

h grap. Ek sal se dat hy geen opset gehad het om dit te doen.

Dit vas net n grap. Hy het geen opset om die eiendom te

beskadig nie* Vas hy ernstig dat dit oorgedra moet word aan

vader. Hee# ek beskou hierdie dlnge maar net as *n grap.

Jy het nie geveet of hulle erne t ig i s of nie? & vertel

Eof dat ek i s nie ernstig nie. " Did you say a l l that? (20)

— Tes.

Including that there vaa a threat to burn the school or

vas that a ml stake? — Ho, that one must be a mistake, because

no Mention vas Bade of a school.

When you gaTO that evidence, vere you te l l ing the truth

to the best of your abil ity? — Tea.

Let as just take a couple of aapecta on i t . Do you

recall that 70a vere asked or that youssaid that this utterance

or vfaatever I t was that wae eald, was just only once? — Tee.

It could not have been correct i f your evidence before (30)

His lordship i s correct, because you told us that i t vas said
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* by Skoeana and thereafter it vaa repeated by Molofcwana? —

I say this was said once because the same message and wording

is being conveyed to me by two different people. Because of

the message being the same message, I took it to be one.

The other aspect that I vant to ask you about is* When

you were asked directly by the prosecutor apparently wtether

there were any threats, you said no, there were no threats?

C0D5T : Is that correct, Mr Bizos? He did speak of the

threats. That is acceptable to two meanings "Enlge dreige-

mente", meaning were you threatened or was somebody else (10)
v threatened. So, it could have been taken up in two ways.

You cannot read that into that record. Is that a record that

you are reading of?

MR BIZOS : Kot notes of counsel.

COPBT : Well, then it does not mean anything. Tou cannot

put it to him. If the question is "Enige drelgemente", it «»»

mean "enlge drelgemente" to your father-in-law or "enlge

drelgemente ̂ to you.

MR BIZOS : Except in the context ••• (Court intervenes)

w COOBT : It is no good arguing about a thing that is not (20)

clear and then attempting to pin the witness down. Why do you

not ask him about more Important matters which are la it?

Because Immediately thereafter he said there was this threat

of the burning of the house.

HR BIZOS : I am mindful of that, apparently ... (Court inter-

venes)

CODBJ : I aa not arguing with you. It la merely a question,

you are not allowed to put that in that way to this witness.

HR BIZOS : Do you recall that you told the magistrate that

it was a matter of indifference to you as to whether your (30)

wife aade a report to her father or not? — I cannot quite

... / remember
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A remember this , because i t happened long ago.

But as you are standing there now, what do you say? Was

i t a matter of importance to you as to whether your wife

E332 carried over the message after the shebeen talk or not? —

I would say i t was a matter of importance because these people

vere ppM"£ me aware that my father-in-law must be made aware

that he Bhould resign*

Did you, as you apparently have told the magistrate,

t e l l your wife that you thought that they were joking? —

I. said to my wife, from my view these people were not (10)

* serious in saying whatever they said, which i s the message

I decided to carry over to you.

Is i t correct that you did not hear any part of the eon*

versation between Skosana and Holokwana when they visited

your house? — Tes, that i s true. I did not hear anything.

And nothing - was there any conversation between your

wife and Skosana and Holokwana outside the house? — I cannot

quite remember that. Kay be they did nave a talk outside

there, but because I was a bit far from them busy repairing

^ the car which ve vere going to use In going away, I cannot(20)

recall that.

How long after the departure of Skonana and Holokwana

did your wife report to you what they might nave said In the

boose? — It was not long because at the time she gave ae

the Bessage as to what they vere saying to her, i t was at

the time that ve vere busy washing In preparation to leave,

because ve vere going to leave together after having repaired

the car.

To go vhere? — To Sebokeng.

Just for a fev hoars? — Ho, for days. Ve left on a (30)

Saturday and only returned on the Sunday afternoon.

... / cam
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CQTP.T : The next Sunday or the day a f t e r ? — The

day In the afternoon we re turned .

MR KT20S : Did you compare no te s with your wife? Did your

wife regard this aa a serious threat or did she also say that

they were Joking? — I would not say she took i t l ike a joke,

"because of the fact that the person referred to i s her father.

I will eay she took i t as a threat and therefore hurried to

go and t e l l her father about i t .

When did she hurry to go and t e l l her father about i t ? —

Because of the fact that this happened long ago, as I have(10)

already said, I cannot quite remember as to whether she told

Mm about the f irs t threat or after the second threat.

But do you know how long after the second threat she

went and told her father? — Ho, I cannot remember anything

about that.

How far apart do you and your father-in-law l ive or lived

in 1984? — Because of the fact that we are staying in the new

area, that i s where the new houses were put up9 they are

staying In the old section of the township.

Tou have a car and your father-in-law has a taxi . (20)

Has jour father-in-law have a telephone? — Ho, he does not

have a telephone.

Tou have no knowledge of your wife going to her home on

the sane day as Skosana and Holokwana cane and visited at

your house? — Ho, I cannot remember that happening. I do

not know.

DSPR HHR. HAHSKOB ; Oeen vrae.

(MR gRTOSL) : Communication I n Tumahole, i s there

a telephone anywhere 1 A Tumahole? — There are telephones at

the post-office and the Administration offices. (30)

If V Ou want a taxi, can you telephone for a taxi? — Tes,

. . . / that
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that i s when the person you are phoning i s a t a x i owner who

i s having a telephone i n s t a l l e d at h i s residence.

Tour father-in-law does not have a telephone in h i s

residence? •— Ho, he does not have one.

And there i s no other telephone that you can reach Mm

on? — There i s a house in which a telephone has just recently

been ins ta l l ed , but I do not know what the number i s .

KO ?PKTEZ3 3U35TI0K3.

T7 Edele, d ie volgende getuie rnoet ek aansoek

doen dat hy in camera ge tu ig .

HOP : Sal a die publiek v e r t e l d at hier *n aansoek i s dat

die volgende getuie i n camera getuig en dat ek verpl ig i s om

die aansoek aan t e ho or i n camera en dat ek my bes l i s s ing

bekand «».? •»nif binnokort*

HO? tfORP OHTHPIM.

e
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